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افتتاح منطقه فرهنگی 
خیابان گرند در لس آنجلس

فریــد پریش: هیئــت نظارت شهرســتان 
لس آنجلــس رأی به تعییــن خیابان گرند 
به  عنوان یک منطقــه فرهنگی داد. هدف 
از این اقدام، افزایش تعداد بازدیدکنندگان 
از مرکز شهر لس آنجلس (DTLA) است 
که بــا چالش هایی مواجه شــده و ایجاد 
یــک گذرگاه هنری که شــامل مــوزه براد، 
موزه هنر معاصر (MOCA)، تالار کنسرت 
دیزنی، تئاتر آمانسون و تالار دوروتی چندلر 

می شود.
هیئت نظارت شهرســتان لس آنجلس 
روز سه شنبه رأی به ایجاد منطقه فرهنگی 
خیابان گرند داد تا حضور صحنه هنری را 
در گذرگاهی از مرکز شــهر که شامل موزه 
براد، گروه تئاتری سنتر، ارکستر فیلارمونیک 
رِدکت  اپــرای لس آنجلس،  لس آنجلس، 
(REDCAT) و مدرســه کولبــرن اســت، 

تقویت کند.
 (The Music Center) مرکز موسیقی
پیشــگام این تلاش بود و هیلدا ســولیس، 
ناظر شهرستان لس آنجلس که مکان های 
خیابان گرند در حوزه انتخابیه او قرار دارند، 

از حامیان اولیه این طرح بود.
ریچــل مور، رئیس و مدیر اجرائی مرکز 
موســیقی، گفت: «ما در حال برنامه ریزی 
برای راه اندازی یک اپلیکیشــن و وب سایت 
هســتیم تــا بازدیدکننــدگان بتوانند تمام 
نیازهای خود را در یــک مکان پیدا کنند». 
او افزود  ایــن منطقه فرهنگــی به  عنوان 
یک ســازمان غیرانتفاعی فعالیت خواهد 
کرد و دفتر و مدیــر اجرائی مخصوص به 
خود خواهد داشــت. این گروه قصد دارد 
بســته هایی ویژه برای هتل ها، رستوران ها، 
نمایش هــا و موزه ها ارائه دهد. مور گفت: 
«امیــدوارم تا زمــان برگــزاری بازی های 
المپیک، مردم ما را بشناســند و بدانند که 
فضایی دوستانه و خوشــامدگو داریم». او 
تأکید کرد: «این منطقه راهی آســان برای 
تجربــه هنر در لس آنجلــس خواهد بود، 
بدون اینکه بازدیدکنندگان مجبور باشــند 

خودشان برنامه ریزی کنند».
طبــق بیانیــه ای مطبوعاتــی، منطقه 
فرهنگــی خیابــان گرند با هدف تشــویق 
مشارکت بیشــتر عمومی در هنر، تحریک 
رشــد اقتصادی، افزایش گردشگری، ایجاد 
فرصت های شغلی، حمایت از احیای مرکز 
شــهر لس آنجلس و تبدیل این منطقه به 
یک مقصــد هنری جهانی، طراحی شــده 

است.
حامیــان این طرح نزدیــک به دو دهه 
تلاش کرده اند خیابان گرند را به منطقه ای 
هنری تبدیل کنند. در ســال ۲۰۰۷، شــهر 
و شهرســتان لس آنجلس پــروژه خیابان 
گرند را تصویب کردند که هدف آن احیای 
ایــن منطقه با یک بازســازی گســترده در 
پارک گرند بود. این پروژه همچنین شــامل 
ساخت یک مجتمع مسکونی چندمنظوره 
به طراحــی فرانک گری بود. پــارک گرند، 
که مرکز موســیقی را به تالار شهر متصل 
می کند، در سال ۲۰۱۲ افتتاح شد، اما پروژه 
«گرنــد بای گــری» تا ســال ۲۰۲۲ تکمیل 
نشــد. در این مــدت، همه گیــری کرونا و 
تغییــر سیاســت های کاری شــرکت ها به 
دورکاری، میــزان رفت وآمد در این منطقه 
را کاهــش داد. یکــی از نقاط روشــن این 
پروژه در ســال گذشــته پدیدار شد؛ زمانی 
کــه هنرمند رفیــق آنادول اعــلام کرد که 
قصد دارد اولین مــوزه خود را افتتاح کند. 
منطقه فرهنگی خیابــان گرند از کتابخانه 
مرکزی لس آنجلس در جنوب تا مدرســه 
هنرهای تجســمی و نمایشــی رامون سی  
کورتینز در شــمال امتداد خواهد داشــت. 
مور در این باره گفت: «پس از تثبیت جایگاه 
و ایجاد زیرســاخت های لازم، می توانیم به 
گســترش این منطقه نیز فکر کنیم». او به 
با ســازمان هایی خارج  امکان همــکاری 
از خیابــان گرند، مانند لا پــلازا دِ کولتورا و 
آرتس (La Plaza de Cultura y Artes) و 
موزه ملی آمریکایی های ژاپنی اشاره کرد. 
بــا این  حال او تأکید کــرد: «ما می خواهیم 
این منطقه بــه  عنوان یک مقصد فرهنگی 
شــناخته شــود، نه اینکه صرفا محدود به 
یک خیابان باشــد. اما پیش از دویدن، باید 
راه رفتــن را یاد بگیریم». یک ســال پیش، 
مدرسه کولبرن ساخت مرکز جدید کولبرن 
را آغاز کرد. ســاختمانی به مســاحت ۱۰۰ 
هزار فوت مربع که انتظار می رود تا ســال 
۲۰۲۷ تکمیــل شــود. بازی هــای المپیک 
تابستانی ۲۰۲۸ نیز در راه است و همراه با 
آن، المپیاد فرهنگی با هدف برجسته سازی 
غنای هنری شــهر برگزار خواهد شــد. اگر 
منطقه فرهنگی جدید خیابان گرند نقشی 
در این رویداد داشته باشد، بازدیدکنندگانی 
از سراســر جهان با اتوبوس به قلب مرکز 
شــهر لس آنجلس خواهند آمــد تا از این 

فضای هنری بهره مند شوند.

نگاهی به فیلم «من هنوز اینجا هستم» 
برنده اسکار بهترین فیلم غیرانگلیسی زبان
تلاش برای سر پا ایستادن

 یک خانواده زخمی

فرزانه متین: دیکتاتوری نظامی برزیل، حکومت نظامی اقتدارگرایی 
بود که با عزل ژوآو گولارت (وکیل و بیست و چهارمین رئیس جمهور 
برزیــل) از آوریــل ۱۹۶۴ تــا ۱۵ مــارس ۱۹۸۵ به مدت ۲۱ ســال در برزیل 
حکمرانی می کردند تا اینکه ســرانجام با فعالیت عمده اپوزیسیون برزیل، 
دیکتاتوری از هم پاشــیده و برزیل وارد دوره دموکراســی شد؛ اما به بهای 
ترس و وحشــت در جامعه برزیل و ناپدیدشــدن ۳۰ هزار نفر شهروند این 
کشور در کشتارهای سیاســی. حالا والتر سالس، به  عنوان کارگردانی که از 
میانه دهه ۹۰ میلادی، ســینمای برزیل را از انزوا بیرون کشــاند و احیا کرد، 
فیلمی با اقتباس از کتاب خاطرات واقعی مارســلو پایوا به نام « هنوز اینجا 
هستم» که در سال ۲۰۱۵ وارد بازار شد، اثری به نام «من هنوز اینجا هستم» 
(I’m Still Here) را در ســال ۲۰۲۴ ساخت. دریافت جایزه از جشنواره ونیز 
برای فیلم نامه در همان ســال نویــد از آن می داد که فیلم مذکور در فصل 
جوایز بی نصیب نخواهد ماند. در مراسم گلدن گلوب ۲۰۲۵، جایزه بهترین 
بازیگر نقش اول زن فیلم درام را از آنِ خود کرد و در نهایت برنده اســکار 
بهتریــن فیلم غیرانگلیســی زبان شــد. این جایــزه دســتاورد مهمی برای 
برزیلی ها محسوب می شد. همچنین فیلم مذکور در برزیل تقریبا گروه های 

سیاسی را به جان هم انداخت و باعث بحث و جدل های فراوانی شد.
فرناندا تورس و ســلتون ملو از بازیگران اصلی «من هنوز اینجا هســتم» 

هستند که بازی شان مورد تحسین قرار گرفت.
جدا از فیلمی که در بطن سیاسی ساخته شده و وفادار به واقعیت است، 
باید گفت ساختار فیلم بسیار معمولی است؛ از این  رو اهدای جایزه اسکار به 

این فیلم تقریبا غیرمنتظره بود.
فیلم در ســال ۱۹۷۰ در ریودوژانیرو  از دید مارســلو، پسر خانواده پایوا، 
شروع می شود؛ زمانی که علی رغم تجاوز ارتش به زندگی روزمره برزیلی ها، 
خانــواده بزرگ و  دوست داشــتنی پایوا به نمایش درمی آیــد. روبنس، پدر 
خانواده، معمار اســت. او پیش از حکومت دیکتاتــوری، نماینده مجلس 
بوده و اخیرا پس از شش سال تبعید خودخواسته به کشور بازگشته است، 
با این حال دســت از مبارزه برنداشته و در حال فعالیت های زیرزمینی علیه 
دیکتاتوری نظامی اســت. یک روز ارتش وارد خانه روبنس می شود و او را 
برای بازجویی دســتگیر می کنند، از آن پس داستان به ماجرای این خانواده 
در تمام ســال های ناپدیدشــدن پدر خانواده می پردازد. این اثر تأمل برانگیز 
و پرســروصدا از نگاه اونیس پایوا، همسر روبنس در فیلم روایت می شود. 
مخاطــب در ۳۵ دقیقه افتتاحیه فیلم که بیش از حدِ اســتاندارد، طولانی 
محســوب می شــود، با خانواده ای دوست داشتنی و شــاد روبه رو ست که 
دارای پنج فرزند هســتند. فرزندان، خانــه را مأمنی مورد اعتماد می بینند و 
پدر و مادر را مقدم بر همه چیز و مشــاور خود می پندارند، اما با وارد شدن 
ارتش به خانه آنها و دستگیری پدر، این گرمی اولیه جایش را به جوی سرد 
و ســنگین می دهد و فیلم وارد تعلیقی ۱۵،  ۲۰ دقیقه ای می شــود و ســایه 

سنگین و ترسناکی روی این خانواده می افتد. 
کارگردان با ظرافت تمام  داســتان را از ساحل و گرمای خورشید شروع 
می کند که به نوعی نویدبخش شــادی اســت که چنــدان دوام نمی آورد. 
شــاید بتوان گفت نیمه اول فیلم به خوبی  حق مطلب را ادا کرده اســت، 
اما در نیمه بعدی که شاهد مبارزه کردن مادر خانواده، اونیس، با حکومت 
هستیم، انســجام فیلم تکه تکه می شــود. مادر در نقش یک فعال حقوق 
بشــر در حال مبارزه با حکومت، به دور از شعار، بیانیه و درشت گویی های 
هالیــوودی بازی می کند. اونیس که به تنهایی بار مســئولیت خانواده را به 
دوش می کشــد، در رشــته حقوق تحصیل می کند و به یکی از چهره های 
برجسته دفاع از حقوق بشــر تبدیل می شود. او با پشتکار زیاد برای افشای 
اسناد محرمانه دیکتاتوری نظامی، تلاش کرد  ثابت کند که ارتش، همسرش 
را بدون هیچ توضیحی دســتگیر کرده اســت. اما حکومت آن زمان در این 
زمینه نه تنها پاسخ گو نبود، بلکه انکار هم می کرد. با اینکه  سالس نتوانست 
این بخش از اثرش را مانند بخش اولیه بسازد و بیشتر شبیه تکه گزارش های 
به هم پیوسته درآمده است، اما به خوبی نشان می دهد امید در این خانواده 
موج می زند و مادر دســت تنها کنترل خانواده را به دســت می گیرد. نقطه 
عطف فیلم در ســال ۱۹۹۶ رخ می دهد؛ زمانی که سرانجام اونیس  گواهی 
فوت همســرش را دریافت می کند و روبنس یک سال پس از دستگیری، با 

تیراندازی مستقیم کشته می شود.
آنچه پایه های این فیلم اسکاری را متزلزل می کند، پایان بندی نه چندان 
مقبول آن اســت. مخاطب یک بار با سرنوشــت این خانواده در سال ۱۹۹۶ 
روبه رو و سپس با یک پرش زمانی، وارد سال ۲۰۱۴ می شود؛ زمانی که مادر، 
پیر و فرســوده شده و می خواهند مانند ابتدای فیلم، همه اعضای خانواده 
عکس دســته جمعی بگیرند. این پایان بندی زورکی و چسباندن سال ۱۹۹۶ 

به ۲۰۱۴ از سازنده فیلم بعید بود و به اثر تا حدی لطمه زد.
فیلم برداری در خدمت روایت اســت و تصاویر نه تنها زیبا هستند، بلکه 
درآمیختن آنها با ملودی های کلاســیک، هنرمندانه انتخاب شــده اســت. 
طراحی صحنه دهه ۷۰ میلادی آمریکای لاتین نیز به خوبی بازســازی شده  
است. جنس بازی ها تحسین برانگیز و پرتره ای از واقعیت است. تلاش برای 
ســر پا ایستادن یک خانواده زخمی، شایسته است. «من هنوز اینجا هستم» 
به  عنوان یک فیلم سیاسی بیوگرافی محور، به شدت انسانی و عمیق است.

خبر برگزیده

سینماسینما

خبر
صبا 

بهناز شــیربانی: نمی توان این موضوع را انکار کرد که اساسا 
اکران هــای نوروزی بــرای صاحبان آثار، از گذشــته تا امروز 
یکی از فرصت های خوب نمایش فیلم های ســینمایی بوده 
اســت. امســال اکران های نوروزی زودتر از همیشــه، یعنی 
از هفته های ابتدایی اســفند ۱۴۰۳ آغاز شــد. «دایناســور»، 
«کوکتل مولوتوف»، «رها»، «موســی کلیم االله»، «بامبولک»، 
«پیش مــرگ»، «پســر دلفینی ۲» و «عینک قرمــز»، از جمله 
فیلم های نوروز امســال اســت و هم زمانی عید نوروز با ماه 
مبارک رمضان و البته افزایش قیمت بلیت سینماها، تغییرات 

چشمیگری را در جدول فروش فیلم ها ایجاد کرده است.
همایون اســعدیان، دبیر شورای صنفی نمایش، در پاسخ 
به پرســش «شرق» مبنی بر اینکه از نگاه او آیا اکران نوروزی 
خوبی را طی چند هفته گذشته تجربه کرده ایم یا خیر، گفت: 
«امســال اکران نوروزی متفاوتی داشتیم. به دلیل هم زمانی 
ماه مبارک رمضان با یک ســوم از اســفندماه ســال گذشته و 
یک سوم اول فروردین، عملا با شرایط جدیدی روبه رو بودیم. 
فیلم ها از هشتم اســفند ۱۴۰۳ اکران شدند و از طرفی اکران 
عید فطر دیگر معنا نداشت. ماه رمضان هم شرایط خودش را 
دارد و وقتی تقارن پیدا کرد با روزهایی که مردم درگیری های 
عید خودشان را داشــتند، طبیعی است که شرایط خاصی را 
در اکران فیلم ها شــاهد بودیم. هم شورای صنفی نمایش و 
هم وزارت ارشاد به این موضوع فکر کردند و بر همین اساس 
قرار شــد اکران نوروزی سینماها از همان اوایل اسفند ۱۴۰۳ 
آغاز شــود. طبیعی است که اگر اکرانی برای عید فطر در نظر 
گرفته می شــد، چینش فیلم ها هم تغییــر می کرد. اما عملا 
زمــان تغییر اکران فیلم ها نبود. اجازه دادیم فیلم هایی که از 
هشتم اســفند اکران شدند، در فروردین به اکران ادامه دهند 
و طبق قاعده همیشــگی هر دو هفته ماه رمضان، یک هفته 
محاســبه می شــود. پس در واقع این فیلم ها در یک ماه اول 
اکرانشــان چهار هفته محاسبه نمی شــوند و دو هفته اکران 
محسوب می شوند و این را برای هشت فیلم منظور کردیم».

کارگــردان فیلــم «طــلا و مــس» در بخش دیگــری از 
صحبت هایش به فروش فیلم های نوروزی اشاره کرد و افزود: 
«به طور طبیعی ســال های گذشته هم همین بود که فروش 
اکران نــوروزی لزوما در ۱۳ روز اول ســال خیلی چشــمگیر 
نیســت و عموما بعــد از تعطیلات عید، اکران فیلم ها ســر و 
شــکل خودش را پیدا می کند؛ چراکه مردم از سفر برگشتند و 
شرایط تفاوت می کند. این حرف من به این معنا نیست که در 
۱۳ روز اول فروش نداریم؛ اتفاقا فروش خیلی خوبی داشتیم، 
ولی در نیمه دوم فروردین تازه سینما ها شکل خودش را پیدا 
می کنــد و فروش ها به حالت طبیعــی برمی گردد. به همین 
دلیــل هم بود که چیــزی به  عنوان اکران عیــد فطر طراحی 
نشــد. با توجه به تمام مواردی که اشاره کردم، فروش خوبی 
داشتیم و تصور می کنم بعد از تعطیلات نوروز فروش فیلم ها 

شکل واقعی خودش را به ما نشان بدهد».
یکی از نقــاط قوت اکران نوروزی امســال ســینماها به 
گفته بســیاری از اهالی سینما، چینش فیلم ها به لحاظ تنوع 
گونه هاست. اسعدیان درباره چرایی این چینش توضیح داد: 
«ســعی شــد در چینش اکران به گونه ای نشود که فیلم های 
کمدی کاملا عرصه را در اختیار بگیرند. فکر کردیم بهتر است 
در کنار کمدی ها، فیلم های کــودک و اجتماعی هم نمایش 
داده شود تا فضای تنفســی خوبی برای همه فیلم ها ایجاد 
کنیم. آنچه الان باعث نگرانی شــخص من و شورای صنفی 
نمایش و خیلی از دوســتان ما در سینماســت، این موضوع 
است که فیلم های کمدی عرصه را بر فیلم هایی از گونه های 
دیگر تنگ می کنند و به طور طبیعی صاحبان ســالن ســینما 
به دنبال این هستند که بتوانند فروش بیشتری داشته باشند. 
اگــر فیلم کمدی دارند که مثلا روزی ۱۰۰ تومان می فروشــد 
و در مقابــل یک فیلم در ژانر دیگری از ســینما دارند که ۲۰ 
تومان می فروشد، ترجیح می دهند سانس هایی را به فیلمی 
که ۱۰۰ تومان می فروشــد بدهند تا آن فیلم را تبدیل کنند به 
۱۱۰ تومان فروش در روز. مهم هم نیست برای فیلم دیگر چه 
اتفاقی می افتد. تلاش شورای صنفی نمایش در دو، سه سال 
گذشته ایجاد تعادل در اکران بوده است و امیدوارم سال های 
آینده هم همین ایجاد فضای تنفس برای گونه های مختلف 

سینما ادامه داشته باشد».
اســعدیان در بخش دیگری از ایــن گفت وگو به نگاهش 
به عنوان یک ســینماگر به عرصه رقابت بین سینمای کمدی 
و اجتماعی اشــاره کــرد و گفت: «طبیعی اســت که انتظار 
نمی رود فیلم هایی مثل «بی بدن» یا حتی «موسی کلیم االله» 
بتواننــد به جهت فروش بــا فیلم هایی مثل «هفتادســی»، 
«زودپز» یا «تگزاس» رقابت کنند. در شــرایط اجتماعی ایران 
اساســا از فیلم های کمدی، استقبال بیشتری می شود و مردم 

نیاز دارند یکی، دو ســاعت از فضای سختی که روزمره درگیر 
آن هســتند و فشــارهای روحی، روانــی و اقتصادی خلاص 
شــوند. به همین دلیل از فیلم های کمدی اســتقبال بیشتری 
می شــود. تصور نمی کنم اگر بهترین فیلم های غیرکمدی را 
هــم اکران کنیم، بتوانند به فروش ۳۰۰ میلیاردی برســند. در 
ســال گذشته «مست عشــق» به فروش ۱۲۰ میلیارد رسید یا 
«بی بدن» به فروش حدود ۴۰ میلیارد رسید. امسال هم فیلم 
«رها» که فیلم غیرکمدی خوب و قدرتمندی اســت، تا الان 
فروش خوبی داشــته است اما قابل مقایســه با «دایناسور» 
نیست. اما آنچه مهم است، ایجاد فضایی است که «رها» در 
مقابل «دایناســور» اکران شود و زیر چرخ دنده های این فیلم 
له نشــود. ما باید بتوانیم دوستان ســینمادار و انجمن را به 
این تفاهم برسانیم که وجود پردیس های سینمایی متعددی 
کــه وجود دارد، فضای اکران برای تمام فیلم ها ایجاد شــود 
و فیلم ها در رقابتی نابرابر نباشــند. اساسا هم رقابتی وجود 
ندارد و قرار اســت خــوراک فرهنگی برای اقشــار مختلف 
ایجاد شــود. مخاطبانی که علاقه مند یه فیلم کمدی هستند 
این امکان را داشــته باشــند و دیگرانی که فیلم های جدی تر 
را دنبال می کنند هم به چنین فیلم هایی دسترســی داشــته 
باشــند. این نباشــد که اگر به یک پردیس سینمایی مراجعه 
می کنند، ببینند تمام ســانس ها متعلق به چند فیلم کمدی 
است و یکی، دو سانس پرت هم برای فیلم در ژانرهای دیگر 
وجــود دارد. همین طور که می بینید، بــه فیلم های کودک و 
انیمیشــن هم در سال گذشته و هم امســال این امکان داده 
شــد که اکران شــوند و فروش های خیلی خوبی هم دارند. 
الان در شــرایطی هستیم که از حالت سینما های تک  سالن و 
دو سالن درآمده ایم و اغلب سینماهای ما پردیس های چهار، 
پنج ســالن یا بیشتر هســتند و این امکان طبیعتا وجود دارد 
که تمامی فیلم های با هر ژانری در پردیس ها اکران شــوند و 
شرایط مناسبی برای تمامی فیلم ها فراهم شود.  این موضوع 
برمی گردد به سیاست گذاری های شورای صنفی نمایش و از 
طرف دیگر، حمایتی که وزارت ارشــاد باید از آن انجام دهد 
و در آخــر تعاملی که انجمن ســینماداران باید با گروه های 
اکران داشته باشــد». کارگردان فیلم «بوسیدن روی ماه» در 
پاســخ به این پرســش که پیش بینی او از اکران سینماها در 
سال پیش رو چیست، گفت: «پیش بینی این موضوع در توان 
من نیست. ماه ها ســت درگیر پروژه ای هســتم که متأسفانه 
هیچ کدام از فیلم های جشــنواره سال گذشته را ندیدم. هیچ 
احاطه ای بــه اینکه چند فیلم کمدی یــا اجتماعی موفق یا 
کودک در سال پیش رو خواهیم داشت، ندارم. علاوه بر اینکه 
پیش بینی وضعیت ســینما در یک ســال پیش رو به اتفاقات 
دیگری گره خورده اســت؛ اتفاقاتی غیر از خود سینما. اینکه 
شــرایط اجتماعی و سیاســی در ایران چگونه پیش خواهد 
رفت؟ اینکــه تعامل ما با جهان چطــور خواهد بود؟ اینکه 
بحران های اقتصادی و اجتماعی که با آنها روبه رو هســتیم، 
به چه ســمت خواهد رفت؟ این موارد روی فروش ســینما 
بــه  عنوان آســیب پذیرترین بخش فرهنگی تأثیــر می گذارد. 
فقط می توانم امیدوار باشم و آرزو کنم سال سینمایی خوبی 
پیش رو داشته باشیم و این چرخه اقتصادی و فرهنگی بتواند 

به شکل بهتری به حرکتش ادامه بدهد».

جشنواره فیلم فجر و تمام آنچه در اکران پیش رو خواهیم دید
رضا ســعیدی پور، عضو هیئت مدیره انجمن سینماداران 
و نماینده انجمن ســینماداران در شورای صنفی نمایش، نیز 
درگفت وگو با «شرق» به چینش اکران های نوروزی سینماها 
اشــاره کرد و گفت: «به دلیــل اینکه عضو شــورای صنفی 
نمایش هســتم، در جریان این موضوع بــودم که فراخوانی 
به دفاتر پخش ســینمایی ارسال شد که چه کسانی متقاضی 
اکران فیلم ها در عید نوروز هســتند؟ بــا توجه به هم زمانی 
مــاه مبارک رمضان با عید نوروز این تمایــل به اکران، باید از 
سمت صاحبان آثار اعلام می شد. قاعدتا این چینشی که شما 
ملاحظه می کنید، براســاس درخواست هایی بود که به شورا 
داده شــد و مشاوره ای که با سازمان سینمایی انجام شد و در 
نهایت به این ترکیب رسیدیم. افزایش قیمت بلیت سینماها 
و ماه مبارک رمضان و فشــارهای اقتصادی که مردم تحمل 
می کنند، دست به دست هم داد و به نسبت سال های گذشته 
ما اکران ضعیف تری در نوروز داشــتیم. بخشی از آن طبیعی 

است و بخشی هم نیازمند بررسی است».
او در بخــش دیگری از صحبت هایش گفت: «به هر حال 
داشته های ما در اکران های پیش رو، فیلم هایی هستند که در 
جشنواره سال گذشته دیده شدند. در زمان برگزاری جشنواره 
فیلم فجر هم بســیاری از اهالی ســینما معتقد بودند شاید 
بســیاری از این فیلم ها در اکران عمومی انتظارات را برآورده 

نکننــد. ما هفدهم فروردین جلســه اول شــورای صنفی را 
خواهیم داشــت و در این جلســه بــرای دور جدیــد اکران 
ســینماها تصمیم گیری خواهد شــد. فیلم های جدیدی وارد 
چرخه خواهند شــد و امیــدوارم وضعیت فروش فیلم ها به 
مراتب بهتر شود. امیدوار هستم با روندی که در پیش داریم 
و تغییراتی که در وزارت ارشــاد به وجود آمده، همه دســت 
به دســت هم بدهیم و مثل سال های گذشته چراغ سینما را 

روشن نگه داریم و فروش های خوبی داشته باشیم».
او در ادامــه افــزود: «تقاضاهایی برای اکــران دوم نوروز 
آمــده که فیلم های خوبی در آنها ســت و فکر می کنم  حتما با 
اضافه شــدن برخی فیلم ها به چرخه اکران، وضعیت گیشــه 
بهتر خواهد شد. البته این پیش بینی ما ست. وضعیت اقتصادی 
مردم عامل تعیین کننده ای است و به هر حال مردم یک مقدار 
سردرگم هم هستند و اولویت اصلی مردم سینما نیست. همه 
می دانیم ســینما ارزان ترین تفریحی اســت کــه در حال حاضر 
وجود دارد. قیمت بلیت تئاتر و موسیقی به نسبت سینما بیشتر 
است و سینما در حال حاضر هم تفریح ارزان قیمتی است و اگر 
به دلار هم حساب کنیم، الان قیمت بلیت یک دلار است. ولی 
باز ما آمادگی ایــن را داریم با تخفیف هایی که در قیمت بلیت 
سینماها اعمال می کنیم، طیف بیشتری از مخاطبان، فیلم ها را 

در سالن های سینما ببینند».

مردم سفر را به فیلم دیدن در سینماها ترجیح دادند
محمد قنبری، مدیر پردیس سینمایی مگامال، نیز تحلیل 
خــودش را از اکران هــای نوروزی ســینما دارد. او در این باره 
به «شــرق» گفت: «امسال شــاهد تنوع خوبی در اکران های 
نوروزی هســتیم. ســه فیلم کمدی، دو فیلــم کودک و یک 
فیلم اجتماعی و یک فیلم دفاع مقدس و یک فیلم مذهبی. 
تنــوع و ژانرهای مختلفی برای نوروز انتخاب شــده اســت؛ 
جــدا از اینکه فیلم «هفتاد ســی» همچنان به اکرانش ادامه 
می دهــد و فروش خودش را دارد. بــه اعتقاد من چند دلیل 
را می توان برای افت فروش نســبی فیلم ها در اکران نوروزی 
در نظر گرفــت. کیفیت فیلم های کمدی به نظرم اصلی ترین 
این موارد است. بخشــی می تواند این باشد که مردم امسال 
ســفر را به دیدن فیلم در ســینماها ترجیــح دادند و بخش 
کوچکی از آن می تواند به دلیل افزایش قیمت بلیت باشــد 
و همه این موارد دســت به دست هم داده که اتفاق خوبی 
برای فروش فیلم ها در گیشــه رقم نخورد. با همه اینها فیلم 
«دایناســور»، «کوکتل مولوتف» و حتی «هفتاد سی»، «رها»، 
«موسی کلیم االله» و «پســر دلفینی ۲» به نسبت فروش های 
بدی نداشتند. متأسفانه از «پیش مرگ»، «بامبولک» و «عینک 
قرمز» استقبال خوبی نشد». او ادامه داد: «امیدوارم در ادامه 
وضعیت اکران ۱۴۰۴ به سمتی پیش برود که مردم از فیلم ها 
اســتقبال بیشــتری کنند. اگر دوســتان محترم وزارت ارشاد 
پای صحبت های خودشــان بایستند و فیلم های «پیر پسر» یا 
«بی ســروصدا» و چند فیلم اجتماعی و کمــدی دیگر را که 
برای مردم توجه برانگیز است، اکران کنند، اکران خوبی را به 

نسبت سال ۱۴۰۳ پیش رو خواهیم داشت».

شروع پرقدرت اکران های نوروزی
فرشــته فکری، مدیر پردیــس پرده طلایــی، هم معتقد 
است که امسال بیش از هر چیز برنامه ریزی اکران فیلم های 
نوروزی بهتر از ســال های گذشــته بود. او به «شرق» گفت: 
«امسال از دو، سه هفته قبل از عید، برنامه ریزی خوبی انجام 
شــد و ســه هفته قبل از عید تکلیف اکران فیلم ها مشخص 
بود. در پردیس ســینمایی ما مردم علاقه بیشــتری به دیدن 
کمدی دارنــد و امســال در اکران نوروزی هــم کمدی های 
خوب و پرفروش داشــتیم. فیلم های کمدی «دایناســور» و 
« هفتادســی» در رده اول فروش سینمای ما ست و متأسفانه 
«عینک قرمز» فروش خوبی نداشت. فیلم های کودک هم با 

استقبال خوبی از سمت مخاطبان روبه رو شدند».
او در بخــش دیگری از صحبت هایــش گفت: «از چهارم 
فروردیــن ماه بعــد از چنــد روز تعطیلی، شــروع پرقدرتی 
داشــتیم. با توجه به اینکه قیمت های بلیت به نســبت قبل 
تغییــر کرده اســت، ما طرحی را در ســینمای پرده طلایی از 
مدت هــا قبل اجرائی کردیــم و آن نیم بها شــدن فیلم ها در 
روز های دوشنبه و سه شنبه است و این امکان برای مخاطبان 
فرصت بهتــری برای تماشــای فیلم ایجاد می کنــد. اکران 
نوروزی امسال ســینماها به نظر من شــروع بسیار پرقدرتی 
داشــت و حتی در کنار فیلم های کمدی، فیلم های اجتماعی 
و مذهبی هم فروش خوبی داشتند و امیدوارم سال خوبی را 
به لحاظ فروش گیشه ســینماها تجربه کنیم و همچنان این 

نظم در اکران ها حفظ شود».

نگاه

نگاهی به اکران های نوروزی سینماها
نبض سینمای ایران با شرایط سیاسی 

و اجتماعی هماهنگ است

سـازمـان آگهـی هـای روزنـامه شـرق
۸۶۰  ۳۶  ۱۱۹
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